
Iniciativa za skute čnou podporu venkova  

Vzhledem k aktuálně nízkému financování venkovských obcí České republiky a Královéhradeckého, 
kraje vznikla ve dnech 18. a 30. listopadu 2009  Iniciativa za skute čnou podporu venkova .  

Členové přípravného výboru: Josef Kulek (místostarosta obce Provodov-Šonov, předseda MAS Mezi 
Úpou a Metují), Jiří Kmoníček (zástupce neziskové organizace působící v oblasti venkova), Michal 
Kudrnáč (manažer regionálního rozvoje), Vladimíra Pátková (obec Batňovice), Libor Mojžíš (starosta 
vítězné obce Vesnice roku 2009 v Královéhradeckém kraji), Jan Balcar (zastupitel obce Libňatov, 
zástupce Krajské sítě NS MAS Královéhradeckého kraje) 

Aktuálním zájmem této platformy je adekvátní financování venkova. Jedním z nástrojů jak malým 
obcím pomoci je Program obnovy venkova.  

Královéhradeckému kraji aktuálně hrozí radikální snížení financí na Program obnovy venkova 2010 

Úvodem článku se nevyhnu krátké historické vsuvce. Program obnovy venkova byl od roku 1991 
národním programem. Po vzniku krajů v roce 2004 přešel tento program logicky na jednotlivé kraje. Je 
jasné, že čím je stupeň rozdělování a uvolňování dotací pro jednotlivé žadatele na bližší úrovni (kraj 
má k obcím rozhodně užší vztah než např. ministerstvo), tím je finanční pomoc účelnější a snadněji 
kontrolovatelná. Protože peníze nebylo možné z hlediska zákona „omašličkovat“, tedy rozdělit 
jednotlivým krajům na základě zákona o rozpočtovém určení daní, všichni se spokojili s Prohlášením 
Asociace krajů. 

Přehled prostředků určených na POV v letech 2004-2009 na POV zobrazuje následující tabulka: 

 

V předchozích letech se částky pohybovaly mezi 37,5 

a 50 miliony korun, a i tak čelil zhruba třikrát větší 

poptávce. 

K dnešnímu dni je však v návrhu na rok 2010 

pouhých pětadvacet milionů korun!  

Zdůvodňujícím „zaklínadlem“ je samozřejmě světová 
hospodářská krize a nízké daňové výnosy. A 
prohlášení Asociace krajů? To je v tuto chvíli pouhým 
cárem papíru! Nicméně dělení 50. mil. na polovinu je 

opravdu drastické.  

Královéhradecký kraj je tak jedním z pěti (!) krajů, který jde i pod úroveň roku 2004, do doby vzniku 
krajů. A co v jiných krajích jde, u nás je zkrátka nemožné. Např. kraj Jihomoravský má v návrhu na rok 
2010 celých 80 mil. Kč., náš sousední kraj Pardubický 53 mil., kraj Jihočeský 70 mil. Dokonce i 
kontroverzní Středočeský kraj má v návrhu 50 mil. na rok 2010. Hlavní výpovědí o úspěšnosti 

Programu obnovy venkova jsou i např. loňské požadavky. Počet přijatých žádostí 300 v objemu 188,7 

mil. Kč, podpořených něco málo přes 200. Jaké pak bude rozhodování při alokaci prostředků 25 mil., 

to bude opravdu záhadou. Ale především je to radikální  oslabení regionálního rozvoje na venkově! 

Kontaktní osoba: 

 Mgr. Libor Mojžíš,starosta obce Žernov, předseda DSO „SVAZEK OBCÍ 1866“, 

Kontakty: GSM: 603 163 561, e-mail: zernov@zernov.cz  

ROK Celkem POV – alokace 

2004 37,5 

2005 45,0 

2006 45,0 

2007 45,0 

2008 50,0  

2009 50,0  


